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»ایرنه پاپاس« بازیگر نامدار سینمای یونان 
که در فیلم »محمد رسول الله« در نقش »هند 
جگرخوار« بازی کرده بود، در سن ۹۶ سالگی 

درگذشت. 
به گزارش ایســنا به نقل از لیبراســیون، 
وزارت فرهنــگ یونــان از درگذشــت »ایرنه 
پاپاس« بازیگر افســانه ای سینمای این کشور 
خبر داد که در طول ۵۰ ســال فعالیت هنری 
خود، در بیش از ۷۰ فیلم سینمایی بازی کرده 
بود. این بازیگر در ایران بیشــتر به سبب بازی 

در نقش »هند جگرخوار« همســر ابوسفیان 
در فیلم سینمایی »محمد رسول الله« ساخته 
مصطفــی عقــاد در ســال ۱۹۷۶ شــناخته 
می شــود. ایرنه پاپاس در سال ۱۹۹۵، جایزه 
نشــان ققنوس را از رئیس جمهور وقت یونان 
»کوستیس استفانوپولوس« به پاس یک عمر 
دستاورد ســینمایی دریافت کرد. »ماندولین 
کاپیتــان کارولــی«، »آتیــا«، »توپ هــای 
ناوارون«، »الکتــرا«، »زوربای یونانی«، »زد«، 
»یــک هزار روز از آن«، »محمدرســول الله«، 

»مسیح در ابولی توقف کرد«، »عمر مختار«، 
»در دل شب«، »یک تصویر ناطق« و ... از دیگر 

فیلم های این بازیگر یونانی محسوب می شود.
»پاپاس« در ســال ۱۹۶۱ بــرای بازی در 
فیلم »آنتیگونه« بهترین بازیگر جشنواره فیلم 
برلین نام گرفت و در ســال ۱۹۸۷ نیز ریاست 
هیات داوران جشنواره ونیز را بر عهده داشت. 
او همچنین جایزه بهترین بازیگری جشــنواره 
تسالونیکی و جایزه بهترین بازیگر زن از سوی 
هیات ملی نقد آمریکا را نیز در کارنامه داشت.

ایرنه پاپاس در 96 سالگی درگذشت

سکانس آخر بازیگر »هند جگرخوار«

مصطفی رحماندوست معتقد است: کانون به خاطر سوء 
مدیریت ها به اینجا رسیده است و باید کاری کنیم که کانون 

مستقل شود. 
ایــن نویســنده در گفت وگویــی با ایســنا در پی خبر 
طرح واگذاری کتابخانه های کانــون پرورش فکری به نهاد 
کتابخانه های عمومی اظهار کــرد: چیزی که در این زمینه 
مطرح می شود، سوء مدیریت است؛ فکر می کنم دو نوع سوء 
مدیریت به کانون آسیب می زند یکی این که مدیرانی که بعد 
از آقای چینی فروشــان آمده اند، توان اداره درست و حسابی 
کانون را نداشته  و در نتیجه کانون روز به روز ضعیف تر شده 
است. سوء مدیریت بعدی این است که هر کس فکر می کند، 
از هــر جایی می تواند به این  نهاد ضربه بزند، نابودش کند و 

زیر دست خود بیاورد. 
او افــزود: این که چرا به فکر نابودی  کانون هســتند به 
سیاست های کان فرهنگی مان بر می گردد. واقعا به مسائل 
فرهنگی آن چنان که باید توجه نمی شــود. ما در کشــوری 
زندگی می کنیم که ســابقه فرهنگ و هنر بسیار پرقدرتی 
داشــته اســت. ما با آدم هایی روبه رو هســتیم که از سران 
فرهنگ و هنر مملکت مان هستند و اتفاقا اغلبشان از کانون 
پا گرفته اند مثا از کانون؛ فیلم برداری، تئاتر ، موســیقی و 

نوشتن را یاد گرفته اند و بعد یلی شدند درمیان یان.  
رحماندوست در ادامه خاطرنشان کرد: کانون در گذشته  
موسسه مســتقلی بوده است حتی زیر پوشش دولت نبوده 
است. مدیر کانون مستقیما با رئیس جمهور در تماس بود، 
اساسنامه اولیه کانون، این را می گوید.  سوء مدیریت ها کانون 
را تحت پوشــش وزارت آموزش و پرورش برُده اســت، این 
در حالی ســت که وزارت آموزش و پرورش نمی تواند خود را 
جمع وجور کند. طبق اطاعات وزارت آموزش و پرورش در 
دوره کرونا ۴ میلیون نفر به دلیل نداشتن امکانات ارتباطی 
آناین از تحصیل بازماندند، از وزیر آموزش و پرورش بپرسید 
برای ایــن بازماندگان چه کرده اند؟ آیا بعد از دو ســال که 
ارتباطشان با آموزش و پروش و مدرسه قطع شد، امیدی به 

برگشتشان هست؟
 او با بیان این که آموزش و پرورش با توجه به گستردگی 
وزارتخانه خــود با کمبود بودجه روبه رو اســت، گفت: این 
وزارتخانه پرُ پرســنل با سوء مدیریت ها به جایی رسیده که 
پاسخ گوی امور خود نیست و از پس وظیفه اش یعنی تعلیم 
و آموزش، برنمی آید چه رســد به نهاد کانون به این بزرگی 
و با این ســابقه. وزارت آموزش و پرورش، وزارتخانه ضعیفی 
است، این را همه می دانند و خواه و ناخواه از این حرف ها در 

آن پیش می آید.
رحماندوست با بیان این که کانون فراز و فرود بسیار زیادی 
را طی کرده است، خاطرنشان کرد: اصل کار کانون الگوسازی 
بوده اســت؛ یعنی کتاب الگو بسازد تا ناشــران دیگر از آن 
تبعیت کنند و کتابخانه های الگو بسازد. کانون زمانی تاش 
می کرد در مجتمع های مســکونی کتابخانه های حاشیه ای 
درست کند تا مردم استفاده کنند اما الان نمی تواند به این 
چیزها فکر کند، زیرا در چم و خم حقوق بسیار اندک اعضای 

خود درمانده است. زمانی نویسنده های خوب با کانون ارتباط 
داشتند، هنرمندان خوب با آن همکاری داشتند، همه چیز 
فاخــر و در حد عالی بــود و باید به این فکر کنیم که به آن 

روزگار برگردیم.
 او ادامــه داد: اگــر بخواهیم بــه آن روزگار برگردیم و 
الگوســازی کنیم باید ایــن را در نظر بگیریــم که هزینه 
کردن برای پرورش بچه ها، هزینه  کردن صرف نیست بلکه 
ســرمایه گذاری برای آینده مملکت است. اگر پرورش خوب 
صورت بگیــرد، ما به خیلی چیزها می رســیم. اگر مدیران 
کانون آدم های وارد و دلســوزی شــوند و بودجه کانون هم 
کمی بالا بــرود، آن زمان این اتفاق هــا نمی افتد، البته اگر 
کانون اســتقال داشته باشد. اســتقال چیزی است که از 
کانون گرفته شده و می شود به آن از همه جهت حمله کرد.

 این شاعر پیشنهاد داد که کانون را از نظر اقتصادی زیر 
پوشش خدمات شهری قرار دهند تا هر شهری تاش کنند 
تا به کانون انرژی بدهد و فرمانداران و اســتانداران موظف 

شوند بخشی از بودجه کانون را تأمین کند. 
 او با اشــاره به این که سال هاست که کتابخانه جدیدی 
در کانون افتتاح نشــده اســت، بیان کرد: اوایل انقاب هم 
می خواستند کانون را منحل کنند اما فکر اساسی و ارزشمند 
شهید بهشتی و شهید مطهری در شورای انقاب جلوی این 
کار را گرفت و نگذاشتند کانون مانند همه موسسات مشابه 
که زیر نظر »فرح« بود، منحل شود. اما کانون را حفظ کرده 
و سعی کردند به درد روزگار بعد از انقاب بخورد، واقعا هم 
خــورد. الان هم کانون مربیان و کتابدارانی دارد که حتی به 
حقوق کم خود فکر نمی کنند، دلشان خوش است که آدم ها 

را پرورش می دهند.
 رحماندوست خاطرنشان کرد: به نظرم وزارت ارشاد، »قاچ 
زین خود را محکم بچسبد، سوارکاری طلبش«؛ ببیند برای 
سینما چه کرده، برای تئاتر چه کرده و برای موسیقی کرده 

است. همه از نفس افتاده  اند. الان کدام هنرمند برجسته ای 
اســت که می تواند با درآمد فرهنگی و هنری، زندگی اش را 
بچرخاند؟ ارشاد به جای این که دنبال سامان دادن به کانون 
باشد، موقعیت هایی را که در سفره اش چیده اند سامان دهد 
نه این که کمبود دیگری را به کمبودهای خود اضافه کند و 

از پسش هم برنیاید. 
 او درباره این که برخی معتقدند با جدا شدن کتابخانه های 
کانون دیگر فعالیت های کانون از جمله فعالیت  انتشــارات 
آن جا را تحت شــعاع قرار می دهد آیا بر این اســاس نباید 
تغییری در ساختار کانون ایجاد شود، اظهار کرد: فکر می کنم 
باید کانون به اساســنامه اولیه خود باز گردد. من در جریان 
نوشته شدن اساس نامه اولیه کانون بودم؛ در آغاز انقاب یک 
هیئت مدیره هفت نفره برای کانون در نظر گرفته بودند. من 
هم افتخار داشتم در کنار بزرگان بودم. اساسنامه ای تصویب 
شــد و در آن اساس نامه که به تصویب مجلس آن زمان هم 
رسید، مقرر شد کانون  پرورش فکری جای مستقلی باشد. 
البتــه امور تربیتی کانون هم مطرح بــود. چرا امروز وزارت 

ارشاد سراغ امور تربیتی نرفته است؟
 این نویسنده با یادآوری خاطره ای گفت: یکی از وزیران 
ارشــاد در اوایل انقاب که با من دوســت بود و تازه سرکار 
آمده بود می گفت:»چطور می توانم ارشــاد کنم و فرهنگ را 
بسازم در حالی که رادیو و تلویزیون زیر نظر من نیست؟« به 
او گفتم راست می گویید، باید آموزش و پروش و دانشگاه را 
هم به شما بدهند، مساجد را هم همین طور. بعد به او گفتم 
جاهایی را که به شــما سپرده اند، موسیقی و سینما و کتاب 
را سامان بده با این حرفی که شما می زنیی تمام مملکت را 

باید در اختیارتان بگذارند. بعد او هم خندید.
 او با بیان این که نویســنده ها بدشان نمی آید کارشان در 
کانون منتشــر شــود، اظهار کرد: با انتشار کتاب در کانون، 
بافاصله کتاب ها به کتابخانه های کانون در سراســر کشور 

مــی رود و بچه هــا آن هــا را می خوانند. یــک زمانی تیراژ 
کتاب های ما در کانون ۵۰۰ هزار نســخه بود، الان محدود 
شده است. کتاب های کانون به خاطر ساختار و شرایط کانون 
ارزان تر از جاهای دیگر است، هم مردم می توانند بخرند و هم 

به کتابخانه ها می رود و کتاب ها خوانده می شود.
رحماندوســت به دورانی اشــاره کرد کــه بچه ها برای 
کتاب های تازه کانون پرورش فکری، صف می کشیدند و ادامه 
داد: به جای این که به فکر نابودی  کانون باشــم، طرح هایی 
بدهیم که به اســتقال کانون بینجامــد. اگر کتابخانه های 
کانون را از آنجا جدا کنند، انتشارات کانون مجبور می شود 
مانند ناشــران دیگر تیراژ کتاب ها را پایین بیاورد تا ســرپا 
بماند اگر این اتفاق بیفتد، چون ناشــر دولتی اســت توان 
رقابت با ناشران دیگر را نخواهد داشت و تعطیل خواهد شد. 
انیمیشن و سینما و تئاتر کانون هم از بین می رود، زیرا همه 
به کتابخانه ها وابسته است. کانون کارشناسان زیادی تربیت 

کرده که خواه و ناخواه نمی توانند کار کنند.
 او بــا تأکید بر این کــه از اگر کتابخانه هــای کانون در 
اختیار، جاهای دیگر قرار بگیرد، دیگر تولیدات و فعالیت ها 
کانون از جمله قصه گویی تعطیل خواهد شد و ادامه داد: در 
دنیا به این نتیجه رســیده اند برای گسترش سطح مطالعه 
باید قصه گویی را ترویج داد، در کانون ۲۵ دوره جشــنواره 
قصه گویی برگزار شــده و همه شرکت می کنند و در سطح 
جهانی هم مطرح اســت. آرزوی من این اســت، جشنواره 
به آکادمی قصه گویی مطرح شــود و بحث علمی و تدریس 
قصه گویی به صــورت آکادمیک در کانون اتفاق بیفتد تا به 
گسترش مطالعه بینجامد. همه این اتفاق ها با رفتن کتابخانه 

به هر موسسه و نهاد دیگری کم کم تعطیل می شود.  
 این نویسنده درباره اینکه شاید فعالیت های بخش کودک 
نهاد کتابخانه های عمومی با کتابخانه های کانون در تناقض 
نباشند،گفت: تناقض دارد؛ نهاد کتابخانه ها هم کم  سابقه تر 
است و هم نگاه سیاسی بیشتری دارد که ممکن است برخی 
از خانواده ها نتوانند با آن کنار بیایند. اصا چرا برنامه ریزی و 
بودجه  کتابخانه ها نهاد را به کانون ندهند که سابقه بیشتری 
دارد؟ من فعالیت چشمگیری از کتابخانه ها نهاد کتابخانه ها 
ندیده ام. خوشــبختانه در آنجا هم دخالت داشتم، زمانی با 
مدیران نهــاد کتابخانه ها صحبت کردم در کنار کتابخانه ها 
عمومی بخشی را هم به عنوان کتابخانه کودک ترتیب دهند 
تا زمانی که خانواده ها به کتابخانه می آیند، بچه ها را با خود 
بیاورند. این حرکت پرورشی بود. مدیران نهاد کتابخانه ها هم 
پذیرفتند. اما این که نهاد کتابخانه ها، کتابخانه مستقلی برای 
کودکان داشته باشــد، من ندیده ام یا من خبر ندارم. شاید 
اطاع رسانی نکرده باشند. چرا کتابخانه های آنجا را به کانون 

نمی دهند که بودجه بیشتری بگیرد و دستش باز شود؟
 مصطفــی رحماندوســت در پایان تأکید کــرد: باید به 
کانون بیشتر توجه شود. کانون خیلی حیف است زیرا تنها 
موسسه ای ست که در این منطقه جغرافیایی آن قدر گسترده 
است، در هم جا هم شــعبه دارد. باید به استقال و بودجه 

بیشتر کانون فکر کنیم نه انحالش.

مصطفی رحماندوست: 

باید به استقلال کانون پرورش فکری فکر کنیم، نه انحلالش
اصغر فرهادی رئیس هیات داوران جشنواره 

زوریخ شد 
اصغــر فرهــادی فیلمســاز 
ایرانی به عنوان رئیس هیات 
داوران بخش مســابقه اصلی 
جشــنواره فیلم »زوریخ« در 
کشور ســوئیس انتخاب شد. 
به گزارش ایسنا، هجدهمین 
دوره جشنواره بین الملی فیلم 
»زوریخ« از تاریخ ۲۲ سپتامبر 

تا دوم اکتبر )۳۱ شــهریور تا دهم مهر ماه( در کشور سوئیس برگزار می شود و 
اصغر فرهادی ریاست هیات داوران بخش مسابقه اصلی را بر عهده خواهد داشت. 
در کنــار فرهادی، »کلیو بارنارد« فیلمســاز بریتانیایی، »پترا ولپه« فیلمســاز 
سوئیسی، »پیودور گوستاوسن« تهیه کننده سوئدی و »دنیل درایفوس« تهیه 
کننده آمریکایی دیگر اعضای هیات داوران بخش مســابقه بین المللی جشنواره 
فیلم زوریخ را تشــکیل می دهند و مسئولیت انتخاب برنده جایزه چشم طایی 

بهترین فیلم )به همراه جایزه نقدی بیش از ۲۵ هزار دلاری( را بر عهده دارند.
اصغر فرهادی که در دوره امسال جشنواره کن یکی از داوران اصلی بود، پیش از 
این در چندین جشنواره سینمایی دیگر چون برلین سابقه ریاست و یا حضور در 
میان اعضای هیات داوران را دارد. فیلم سینمایی »تا فردا« ساخته علی عسگری 
در بخش مسابقه فیلم های بلند، »خرس نیست« ساخته جعفر پناهی در بخش 
»گالا« و »برادران لیا« ســاخته سعید روستایی نیز در بخش نمایش های ویژه 
این رویداد سینمایی به نمایش گذاشته می شوند. فیلم »قصیده گاو سفید« سال 
گذشته ساخته بهتاش صناعی ها و مریم مقدم و تهیه کنندگی غامرضا موسوی 
در بخش مســابقه اصلی این رویداد حضور داشــت در نهایت تقدیر ویژه هیات 

داوران را به خود اختصاص داد.

انتقاد برنده شیر طلا از خانواده »کلینتون«
»لورا پویترس« مستندساز آمریکایی از جشنواره های سینمایی »ونیز« و »تورنتو« 
برای نمایش مستندی خانواده »کلینتون« به شدت انتقاد کرد. به گزارش ایسنا 
بــه نقل از ورایتی، »لورا پویترس« چند روز پس از کســب جایزه بهترین فیلم 
جشنواره فیلم »ونیز« با مستند »تمام زیبایی و خونریزی« برای نمایش این اثر 
جدید به جشــنواره تورنتو کانادا رفته است. این مستندساز در جشنواره تورنتو 
درباره مســتند جدیدش که به جشنواره های تلوراید و نیویورک نیز دعوت شده 
و به زندگی عکاس و فعال سیاســی »نان گلدین« پرداخته گفت که خیلی فکر 
کرده که آیا از جشنواره های سینمایی که از او تقدیر کرده انتقاد کند یا خیر؟! اما 
روزنامه نگاران باید پرسش های اساسی و دشوار را مطرح کنند. »پویترس« که در 
کنفرانس مستند جشنواره تورنتو صحبت می کرد ادامه داد: »هیچ چیز جدی تر 
از پیگرد قانونی جولیان آســانژ، تهدیدکننده متمم قانون اساسی آمریکا )درباره 
آزادی بیان و اعتقاد( و روزنامه نگاری جهانی نیســت. بنیانگذار ویکی لیکس با 
خطر استرداد به ایالات متحده مواجه است، جایی که وی تحت قانون جاسوسی 
به دلیل نقشــش در انتشار افشــاگری در مورد جنایات جنگی ایالات متحده 
در افغانســتان و عراق تحت پیگرد قانونی قرار خواهد گرفت«. این مستندساز 
برنده اسکار ادامه داد: »این به معنای واقعی کلمه مهم ترین مسئله ای است که 
روزنامه نگاری در سراسر جهان در حال حاضر با آن مواجه است و دیدن برخی از 
قدرتمندترین افراد جهان، مانند هیاری کلینتون که روی فرش قرمز در ونیز و 
در تورنتو راه می روند و چیزی نمی گویند، نگران کننده است. نمایش آثار مستند 
خانواده کلینتون ها به معنای دخیل شدن در نوعی »ماست مالی« از جانب آنها 
است. هیاری کلینتون فعالانه در جنگ ها و اشغال  عراق و افغانستان مشارکت 
داشــت و حامی افزایش شمار نیروها در این کشورها بوده و واقعا ناراحت کننده 
اســت که همه اینها در حال فراموش شدن است و ما در حال ارائه یک پلتفرم 
به آنها هستیم«. »هیاری کلنتون« به همراه دخترش »چلسی کلینتون« برای 
حمایت از مجموعه مستند جدیدشان با عنوان »Gutsy« محصول کمپانی اپل 
و همچنین مستند »در دستان او« که »کلینتون« تهیه کنندگی آن را بر عهده 
داشته در جشنواره »ونیز« و »تورنتو« حضور یافته اند. »پویترس« در سال ۲۰۱۵ 
برای فیلم »سیتیزن فور« بر اساس زندگی »ادوارد اسنودن« کارمند سابق اداره 

اطاعات مرکزی آمریکا موفق به کسب جایزه اسکار بهترین مستند بلند شد.

فیلم نوید محمدزاده مشتری خارجی پیدا کرد
حق نمایــش فیلم »تفریق« 
ســاخته جدید مانی حقیقی 
همزمان با حضور در جشنواره 
تورنتو به چند کشور فروخته 

شد.
به گزارش ایســنا بــه نقل از 
 Films« کمپانــی  ورایتی، 

Boutique«  مستقر در آلمان که حق پخش بین المللی فیلم »تفریق« ساخته 
جدید مانی حقیقی را بر عهده دارد و یکی از تهیه کنندگان این فیلم نیز هست؛ 

از انعقاد چند قرارداد نمایش مهم برای اکران این فیلم سینمایی خبر داد.
کمپانــی »Diaphana« حــق پخش این فیلــم را در فرانســه )با همکاری 
کینوویســتا( بر عهده گرفته و »September Films« نیز حق نمایش فیلم 
جدید مانی حقیقی را در کشــورهای هلند، بلژیــک و لوکزامبورگ را بر عهده 
خواهد داشــت. فیلم »تفریق« با بازی ترانه علیدوســتی و نوید محمدزاده  در 
مرکز شهر تهران اتفاق می افتد و داستان فرزانه، مربی رانندگی جوانی را دنبال 
می کند که شوهرش جال را در حال قدم زدن به آپارتمان زنی می بیند. وقتی 
جال با او روبرو می شــود، ادعا می کند که برای کار، خارج از شهر بوده است و 
تصمیم می گیرد خودش ساختمان را بررسی کند. در آنجا با زنی آشنا می شود 
 Films« که همزاد فرزانه است. »ژان کریستوف سایمون« مدیر اجرایی کمپانی
Boutique« در این باره گفت: »مانی حقیقی یک فیلمســاز جادویی است و 
همیشه جایی است که انتظارش را ندارید. »تفریق« فیلمی است که همیشه در 
لبه سنت سینمای ایران قرار دارد و با بعُد سیاسی قوی اما عناصر هیجان انگیزی 
نیــز دارد که احتمالاً انتظار نداریــد در فیلمی از این منطقه ببینید. فوق العاده 
است که شانس همکاری با توزیع کنندگان برجسته و دوستداران جسور این را 
داشته ایم«. »تفریق« محصول مشترک ایران و فرانسه است و توسط مرکز ملی 
ســینما و تصویر متحرک فرانسه پشتیبانی می شود. این فیلم نخستین نمایش 
جهانی خود را در چهل و هفتمین جشنواره بین المللی فیلم تورنتو و در بخش 

رقابتی پلتفرم تجربه می کند.

آلکاراس نماینده سینمای اسپانیا در اسکار شد 
»آلکاراس« برنده جایزه خرس 
طایی بهترین فیلم جشنواره 
برلین، نماینده رسمی سینمای 
اســپانیا در اسکار ۲۰۲۳ شد. 
به گزارش ایســنا بــه نقل از 
اسکرین، توسط آکادمی علوم 
و هنرهای ســینمایی اسپانیا 
ســاخته  »آلــکاراس«  فیلم 

»کارلا ســیمون« را در رقابت با دو فیلم قدرتمند دیگر شامل »لالایی« ساخته 
»آلــودا رویز آزوآ« و »جانوران« به کارگرادانی »رودریگو ســوروگوین« به عنوان 
نماینده اسپانیا در شاخه بهترین فیلم بین المللی اسکار انتخاب کردند. این فیلم با 
توجه به کسب جایزه خرس طایی بهترین فیلم از شانس های راهیابی به جمع 
نامزدهای نهایی اســکار بین المللی محسوب می شود. این فیلم درباره خانواده ای 
از مزرعه دارن هلو در یک روســتای کوچک کاتالونیا اســت که با مرگ صاحب 
ملک و تصمیم وارث مادام العمر او به فروش زمین، زندگی آنها دستخوش تغییر 
می شود. آلکاراس نخستین فیلم ساخته »کارلا سیمون« کارگردان اسپانیایی پس 
از فیلم »تابستان ۱۹۹۳« در سال ۲۰۱۷ است. سینمای اسپانیا چهار جایزه اسکار 
بین المللی )بهترین فیلم غیرانگلیسی زبان( و ۱۶ نامزدی در این شاخه در کارنامه 
دارد و »درد و شکوه« ساخته »پدرو آلمودوار« آخرین فیلم اسپانیایی بود که در 
ســال ۲۰۲۰ نامزد کسب این جایزه بود و »دریای درون« اثر »آلخاندرو آمنابار« 
نیز آخرین عنوان از ســینمای اسپانیست که در ســال ۲۰۰۵ این جایزه را از آن 
خود کرد. مهلت معرفی نمایندگان منتخب کشورها برای رقابت در شاخه بهترین 
فیلم بین المللی اســکار ۲۰۲۳، تا سوم اکتبر ۲۰۲۲ )۱۱ مهر ماه ۱۴۰۱( است و 
کمیته اسکار کشورها تا این تاریخ فرصت دارند نماینده رسمی سینمای خود را به 
آکادمی اعام کنند. فهرست نامزدهای اولیه شاخه بهترین فیلم بین المللی جوایز 
اسکار شامل ۱۵ فیلم در تاریخ ۲۱ دسامبر ۲۰۲۲ )۳۰ آذر( و ۵ نامزدهای نهایی 

نیز روز  ۲۴ ژانویه ۲۰۲۳ )۴ بهمن( معرفی می شوند.

اخبارکوتاه

»رویای سهراب« به کارگردانی علی قوی تن 
زندگی ِ سهراب سپهری شاعر نام آشنای ایرانی 
را به تصویر می کشــد. این فیلــم در خارج از 
ایران نیز نمایش هایی داشــته است. قوی تن 
در گفتگو با هنرآناین درباره شــرایط تولید و 
اکران این اثر گفت: پیش از این که فیلم را در 
ایران اکران کنیم، در خــارج از ایران، توفیق 
را دیدیم. »رویای ســهراب« در پنج جشنواره 

معتبر اکران و پسندیده شد.
وی ادامه داد: تقاضا برای اکرانِ عمومی در 
آلمان، اســترالیا، کانادا و آمریکا وجود دارد و 
بناســت به زودی در خارج از ایران به نمایش 
گذاشته شود. کشــورهای فرانسه و ترکیه نیز 
از دیگر گزینه های اکرانِ عمومی هستند. برای 
من افتخار است که این فیلم در شهرهای بخارا 
و سمرقند به نمایش گذاشــته و از آن بسیار 
استقبال شــد. کارگردان »رویای سهراب« که 
ایفای نقشِ ســهراب ســپهری را نیز بر عهده 
داشته، دربارۀ شــرایط ساخت و دشواری های 
پیــشِ روی تولید گفت: ابتــدا تصمیم بر این 
بود که فیلم شــکل و شمایلِ بیوگرافی داشته 
باشــد. در آن زمان، هزینۀ تولید فیلم بینِ ۸ 
تــا ۱۰ میلیارد تومان تخمین زده می شــد و 
ســرمایه گذار هم پیدا شده بود اما مورد تأیید 
ارشــاد قرار نگرفت. در حــالِ حاضر این فیلم 
به صورت مستقل با ســرمایۀ شخصی ساخته 
شده اســت. ما ســالِ ۹۷ با توجه به افزایشِ 
ناگهانیِ قیمت ها، بخشــی از رونــدِ تولید را 

طی کردیــم اما در مرحلــۀ جلوه های بصری 
و صداگذاری با کمبودِ بودجه مواجه شــدیم 
و از بنیاد ســینمایی فارابــی کمک گرفتیم. 
کمک هزینۀ بنیاد تنها صرفِ جلوه های بصریِ 
فیلم شــده و دیگر مخارجِ از سرمایۀ شخصی 
اســت. قوی تن دربارۀ واکنشِ برخی رسانه ها 
نســبت به مأخذِ مالیِ فیلم »رویای سهراب« 
ابرازِ ناراحتی کرد و گفت: برخی رسانه ها منبعِ 
مالیِ فیلم را بنیاد سینمایی فارابی می خوانند. 
در حالی  که برای تولید »رویای ســهراب« از 
سرمایۀ شخصی هزینه شده و تنها یارانه ای از 
ســوی بنیاد به ما تعلّق گرفته است. اگر من 
با هزینه های ســاخت این فیلم سرمایه گذاریِ 
دیگری می کردم، ســود بیشــتری به دستم 
می رســید اما هرگز پشــیمان نیســتم چون 
ســرمایۀ خود را صرف ساختنِ فیلمی کرده ام 
که در تاریخ ماندگار می شــود و به مثابۀ کتابی 
نفیس در گنجینۀ فرهنگیِ ایران باقی می ماند 
و آیندگان از آن استفاده خواهند کرد. ساختِ 
فیلم »رویای سهراب« افتخاری  است برای ما؛ 
این که از یکی از تأثیرگذارترین شاعرانِ ایران 
فیلمی را به تصویر بکشــیم. سهراب ماندگار 
اســت و فیلمــی دربــاره اش، او را ماندگارتر 
می کند. این دِینی  است که ما از مفاخر، شعرا، 

هنرمندان و بزرگانِ ایران به گردن داریم.
این کارگردانِ ســینما دربارۀ مشکاتی که 
اکران این فیلم را دستخوشِ تغییر کرده گفت: 
در دهه های قبل، هم فیلم های باارزشی وجود 

داشــت، هم این فیلم ها فروش می رفتند هم 
سینمادارها برای شــان صبر و تأمل می کردند 
تا تماشاچی شــان را پیدا کنــد. هر چند در 
سینمایی مانند سینمای شهر آفتاب در شیراز، 
ما ســانس های خوبی برای اکران داشــتیم و 
قســمتِ زیادی از فروش مــان از آن جا بود اما 
در تهــران اتفاقاتِ خوبی بــرای فیلم نیفتاد؛ 
بــرای مثال فیلم در ســانس های مُرده اکران 
می شد. حتی فیلم هایی که ظاهراً هیاهو دارند 
و اصطاحاً »بفروش« اند، در ســانسِ مُرده با 
ظرفیت کم، فروشــی نخواهند داشت، چرا که 
سالن خالی  اســت. بنابراین »رویای سهراب« 
بعد از دو هفته، در تهران لغو اکران شد. حتی 
بسیاری از مخاطبین دنبالِ این فیلم گشتند، 
اما سینمایی را برای تماشا پیدا نکردند یا حتی 

پوسترِ آن را هم نمی دیدند.
قوی تن همچنین از اقبالِ عمومی نسبت به 
فیلم های شاعرانه  ابرازِ ناراحتی کرد و در ادامه 
گفت: من سینماگرِ مســتقلی هستم که ۳۵ 
سال در سینما کار کرده  و با چشم باز این فیلم 
را ساخته ام و از ابتدا می دانستم این نوع فیلم ها 
برای سازندگان تنها عاقبت به خیری می آورد نه 
پول. این فیلم ها می مانند و مردم تا سالیان آن 
را خواهند دید. ایــن فیلم ها همانند کتابی اند 
که همه سراغ شــان نمی روند. بنابراین ما ضرر 
نخواهیم کرد. علی  قوی تــن، کارگردانِ فیلم 
»رویای ســهراب« دربارۀ زمینه های ساختن 
فیلمی با محوریت زندگیِ ســهراب ســپهری 

گفت: ســالِ ۸۱ و با توجه به عاقۀ قبلی که 
به سهراب سپهری، شعرها و سبک زندگی اش 
داشتم، تصمیم به ساختن مستندی از زندگیِ 
او گرفتــم و با افرادی چون معصومه جیحون، 
مشفق کاشانی، فهیمه راستکار و دیگر افرادی 
که همســن و ســالِ او بودند و بــا او مراوده 
داشــتند، مصاحبه کردم. این افراد اطاعاتی 
از ســهراب در اختیارِ من قرار دادند؛ از جمله 
مکان هایی که او در کاشان و اطراف می رفت یا 
کشورهایی که دیده بود. تحقیقاتِ من دربارۀ 
ســهراب، هم میدانی بود هم کتابخانه ای و در 
نهایت به این نتیجه رســیدم که مســتند را 
ارائــه نکنم و کار در نیمۀ راه متوقف شــد. او 

دربارۀ علّت توقف مستند توضیح داد: آن زمان 
تصمیم گرفتم مستند و پژوهشم تا این جا باقی 
بماند و در آینده آن را به سرانجام برسانم. اما 
سالِ ۸۵ و هنگام ســاخت فیلم »نسکافۀ داغِ 
داغ«، مرحوم خســرو شکیبایی بارها ابراز کرد 
که من شبیه سهراب سپهری هستم و پیشنهاد 
کرد فیلمی دربارۀ این شــاعرِ بزرگ بسازم و 
خود نیز در نقشِ او بازی کنم. این پیشــنهاد 
فکرِ مرا مشــغول کــرد و از آن جا که از پیش 
تحقیقاتی در این باره کــرده بودم، به نگارشِ 
فیلمنامه  اقدام کردم. چند بار فیلمنامۀ زندگیِ 
او را نوشتم اما نپسندیدم. در نهایت سالِ ۹۶ به 

نتیجه رسیدم و فیلم به تولید رسید.

علی قوی تن، کارگردان »رویای سهراب« 

تولید فیلم درباره سهراب سپهری پیشنهاد خسرو شکیبایی بود

در حالی که بر اساس وعده های قبلی بیمه 
هنرمندان و صنعتگران صنایع دستی مجددا 
برقرار شده است، اما در کنار این خبرِ خوش، 
این روزها زمزمه هایــی مبنی بر لغو معافیت 
مالیاتی هنرمندان و شاغان صنایع دستی به 

گوش می رسد.
به گزارش ایســنا، قانون ۱۴۲ مالیات های 
مســتقیم را شاید بتوان از حمایت های اصلی 
فعلی دانست که شاملِ حالِ شاغان و فعالان 
صنایع دستی شده است؛ حمایتی که به نظر 
می رســد حالا با اما و اگرهایی همراه شــده 

است.
لایحه ای کــه از ســوی وزارت اقتصاد و 

امور دارایــی منبی بر لغــو معافیت مالیاتی 
هنرمنــدان و شــاغان صنایع دســتی ارائه 
شــده، این شــائبه را در پی داشته است که 
چترِ حمایت دولت از شاغان و فعالان صنایع 
دستی بسته می شود. و این در حالی است که 
برخی مسئولان مانند معاون تولید مرکز ملی 
فرش ایران اظهار می کنند که این لایحه هنوز 

به صورت قطعی تصویب نشده است.
در عیــن حــال برخــی فعــالان نیز در 

صحبت های غیررسمی خود با خبرنگار ایسنا 
اظهار دارند که ایــن لایحه به صورت جدی 
در کمیسیون اقتصادی دولت در حال بررسی 
است و در همین راستا نگرانی ها بیشتر شده 

است.
یاســر حنیفی، معاون تولیــد مرکز ملی 
فرش ایران در گفت وگویی با ایســنا با اشاره 
به قطعی نشدنِ این مســأله می گوید: »این 
موضــوع پیشــنهاد وزارت اقتصــاد و امــور 

دارایی اســت. در لایحه جدید پیشنهاد شده 
تــا اکثر معافیت های مالیاتی حذف شــوند و 
خیلی هــا مخالفت کردند. ایــن موضوع فعا 
در کمیســیون اولیه درحال بررسی است اما 
کماکان حذف آن تأیید نشــده منتها ما باید 
دلایلی برای توجیه این معافیت عرضه کنیم 
و در حال تاش هســتیم کــه این موضوع از 

قانون مالیات های مستقیم حذف نشود.«
او دربــاره تبعات حــذفِ معافیت مالیاتی 

شاغان و فعالان صنایع دستی اظهار می کند: 
»این حذف شــدن منجر بــه کاهش فعالیت 

کارگاه های تولیدی می شود. 
همیــن الان هــم بــا توجه به شــرایط 
اقتصادی، واحدها خیلی سخت فعالیت خود 

را ادامه می دهند.
پیش بینی ما این است که تولید کارگاهی 
به شــدت کاهش پیدا می کند و این درحالی 
اســت که تولید کارگاهی یک تولید هدفمند 
و اقتصادی اســت. حذف معافیــت مالیاتی 
کارگاه ها منجر به تولیدهای تک بافت و کور 
می شود که می تواند همین اقتصاد نابه سامانِ 

فرش را هم تحت تأثیر قرار دهد.«

با نگاهی به حذف احتمالی معافیت مالیاتی فعالان صنایع دستی

گره فرش ایرانی را کورتر نکنیم


